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Srečanje z reprezentanti koristno 

LETNIK 20 ŠTEVILKA 7 ŽIRI, JULIJ 1982 

Na začetku srečanja z reprezentanti je spregovoril glavni direktor Tomaž Košir. 
Od desne proti levi: Mojca Dežman, Tomaž Cižman, Grega Benedik, Jože Lavtižar, 
Robert Žan in Sašo Robič 

VELIKO L A H K O 
N A R E D I M O D O M A 

Naša proizvodnja smu-
čarske obutve je že tako od 
vsega začetka usmerjena 
v izvoz. V sedanjih zaostre-
nih gospodarskih razme-
rah, ko je izvoz pogoj za 
nadaljevanje proizvodnje, 
se srečujemo z resnimi te-
žavami. V cilju, da bi kljub 
temu izpolnili izvozne ob-
veznosti, je bilo več zača-
snih premestitev z režijskih 
delovnih opravil v proiz-
vodnjo. 

1'rcglcdali smo zaloge 
materialov in naročili manj-
kajoče za izvozna naročila. 

Kot vemo, smo sprejeli 
sklep o prenosu izplačila 
nadur na december, ozi-
roma koriščenje v slučaju 
prekinitve dela zaradi po-
manjkanja materialov. 

Prizadevamo si, da bi 
čimbolj zmanjšali uvoz ma-
terialov za smučarske čev-
lje. Med drugim se dogo-
varjamo, kako bi zaklopke 
in stremena izdelovali na 
domačem trgu, da jih ne 
bi bilo potrebno uvažati. 
Tudi pri izdelavi orodij 

(form) se vse bolj zanaša-
mo na našo domačo orod-
jarno. Tako bodo na pri-
mer vsa orodja za model 
ECON, razen dveh veličin, 
izdelana doma. Pri termo-
plastih pa smo še vedno 
vezani na uvoz, ker jih 
na domačem tržišču ni. 
Celo pri nabavi materialov 
za notranje čevlje, ki jih 
izdelujejo naše tovarne, 
prihaja do zastojev, ker 
manjkajo nekatere sestavi-
ne, ki so iz uvoza. 

Nekateri delavci so se 
v sedanjih, vse prej kot 
idealnih pogojih, izkazali 
in z vestnim delom skušajo 
reševati situacijo. Prav bi 
bilo, da bi se jim pridružili 
še vsi drugi. 

Janko ŽAKELJ J 

Sredi junija smo se v Žireh spet srečali z našimi reprezen-
tanti. Tokrat so bili poleg predstavnikov in strokovnjakov Alpine 
prisotni tudi predstavniki firme Alpina Sports Corporation in 
nekateri novinarji. 

Kot ob iča jno je bilo srečanje 
z najbol jš imi smučar j i , ki vozijo 
z alpinskimi čevlji na jpre j v sin-
dikalni dvorani . 

Uvodoma jc spregovoril glav-
ni d i rek tor T o m a ž Košir, ki je 
to s imbol ično srečanje ocenil kot 
koristen prispevek v zbliževa-
nju interesov, ki se vkl jučuje jo 
v medsebo jno sodelovanje . 

Seveda pa m o r a m o vse sile 
zastaviti za povečevanje izvoza 
na zahodna tržišča, kar pa brez 
dvoma lahko mnogo p r ipomo-
rejo dobr i odnosi med l judmi, 
ki lahko pos redno ali neposre-
d n o vplivajo na to. 

Vodja tekmovalne službe 
Alpine Janez Šmitek je preds ta-
vil rezultate naših tekmovalcev-
reprezentantov , ki so bili pri-
sotni. 

Kot ste lahko spremljal i že 
med letom se Grega Benedik, 

T o m a ž Čižman, Jože Lavtižar, 
Sašo Robič, Robert Žan in Moj-
ca Dežman vedno bolj približu-
je jo vrhu. Uspehi, ki so jih do -
segli, obe ta jo , da se b o d o v ne-
kaj letih s pr izadevno vad b o in 
dobr imi pogoji lahko d o b r o 
uvrščali tudi v svetovnem po-
kalu, kar pr inaša že tudi dobre 
poslovne rezultate f i rmam, k i j ih 
podp i r a jo z o p r e m o . O razvoju 
vrhunskega tekmovalnega čev-
lja je spregovoril Tone Kavčič. 
Povedal je, da razvoj tega čev-
lja še ni zakl jučen in nanizal 
vprašanja , ki jih bo t reba še re-
šiti v zvezi s tem. 

O b koncu srečanja je glavni 
d i rek tor D O izročil na jbol jš im 
tudi prakt ične nagrade, ki pa jih 
b o d o lahko koristili tudi za 
uspešno dopoln i lno vadbo. Ne-
kateri so namreč dobili d i rkalna 

kolesa, drugi pa obleko za des-
skanje . 

Ugotavl jamo, da so taka , 
sedaj že t radic ionalna s rečanja , 
še po t rebna . Pa morda ne le z 
najbol jš imi reprezentant i , t em-
več tudi z drugimi tekmovalci , 
ki vozijo z našimi čevlji. Tako 
bo ta stik pr ipomogel tudi k hi-
t re jšemu razvoju naših čevljev. 
Vsem smučar j em in nj ihovim 
t rener jem pa tudi s taršem želi-
mo pri jetne počitnice, da si b o d o 
nabrali novih telesnih in dušev-
nih moči za nas lednjo n a p o r n o 
sezono. 

Vemo namreč , da je uspeh 
tekmovalcev odvisen od sile 
različnih okoliščin, med drugim 
tudi razmer v katerih de la jo in 
živijo. N. P. 



Ob rob sklepov 
V juniju je na svoji 8. redni 

seji /usedal le delavski svet 
T O Z D Proizvodnja, dne 18. 6. 

Delegati so obravnaval i 
zahtevke za vars tvo pravic ne-
katerih delavcev, ki niso dobili 
pozi t ivno rešenih p rošen j za 
s t anovan j sko posoj i lo , ali pa so 
ga prejeli p remalo . 

Glede na to, da j e bilo s red-
stev za te namene p remalo in 
je komisi ja mora la t ako pos topa -
ti, je bil tudi delavski svet so-
glasen da se po t rd i jo sklepi 
komisije za delitev sredstev 
sklada skupne po rabe — s tano-
vanjski del in zavrne jo zahtevki 
kot neutemel jeni . 

Delegati so sprejeli še sklep, 
da se za reševanje težkih social-
nih in s tanovanjsk ih razmer 
družine Bogataj , zagotovi jo 
sredstva za p o m o č iz drugih 
virov. 

Sprejet je bil še sklep, da se 
Krajevni skupnost i p red laga . 

da vse delovne organizaci je v 
kraju n a m e n i j o enodnevn i 
zaslužek za p o m o č pr izade t im 
v poplavi . 

Nadal je je bil po t r jen pred log 
komisije za delitev sredstev 
sklada skupne porabe — sta-
novanjski del o začasni dode-
litvi t rosobnega s tanovanja 
dr. Dušanu Sedeju in kadrovske-
ga s tanovanja vodji market inga . 

Za oprav l jan je del in nalog 
»vodenje odde lka predelave 
te rmoplas tov in montaža smu-
čarske obutve« je bil imenovan 
Vcnčeslav Kristan, ki izpolnju je 
vse pogoje . 

Glede na to, da ima jo v o r o d -
jarni veliko dela in so prisiljeni 
delati tudi v nadu rah , ki pa jih 
ne bi mogli v celoti izkoristiti 
v le tošnjem letu, je bil sprejet 
sklep, da se o rod ja rn i odobr i 
tudi plačilo opravl jenih n a d u r 
in se korist i jo le takra t , ko zato 
ne bo trpela pro izvodnja izde-
lave orodi j . 

Nešto o radu 
10 sindikata 00UR Prodaja 

Izvršni o d b o r s indikata 
O O U R Proda ja u sastavu: Sta-
ne Tušar , Martin Belentin, 
Derviš Kadič, Ža rko Čolič, 
Franjo Tolič, Janez Strel i Dra-
go Cetojevič, je več o d r ž a o 2 
sjednice i p rema mater i ja l ima 
vidljivo je, da č e m o imati dos ta 
posla. Naš zada tak je da bude-
mo aktivni i da b u d e m o na ras-
polaganju svim radnicima u 
O O U R - u P roda ja , da bi po-
mogli kod r i ješavanja svih 
p rob lema koji se pojave, kako 
zajedničkih t ako i svakog rad-
nika po jed inačno koji nam se 
obra t i za pomoč . S obz i rom da 
i m a m o nešto sredstava od čla-
narine željeli bi organizirat i 
i koji izlet i zajednički susret 
za naše radnike, pa s m o t ako na 
svojoj zadn jo j sjednici dali pri-
jedlog da se u mjesecu sep-
t embru organizira izlet po reo-
nima, stim da bi radnici iz Pro-
da je Žiri, išli za j edno sa reo-
nom 1, je r zbog geografske 
udal jenost i i specifičnosti posla 
kojeg obav l j amo, nemoguče je 
da se svi n a d j e m o za j edno na 
j e d n o m mjestu. Za to č e m o pu-
tem ankete pokušat i saznati 
gdje bi večina radnika željela 
iči na izlet, pa č e m o t amo i orga-
nizirati. 

Nadalje želio bi nešto reči 
i o suradnji K) sindikata, sa 
RS O O U R Prodaja i ostalim 
komisijama u našem O O U R - u . 
IO je do sada dobro suradjivao 
sa radničkim savjetom a nadam 
se, da če tako biti i u buduče. 
Medjutim vrlo slaba suradnja 
je sa komisijom za raspodjelu 
stanova i stambenih kredita, 
što je jedan od ključnih proble-
ma naših radnika u posebno u 
MPM pa bi zato na torn pod-
ručju željeli veču suradnju i pro-

nalaženje boljih riješenja. No 
moram priznati da se kod rje-
šavanja stambenih problema 
krenulo na bolje i počeli smo 
kupovati stanove i za naše rad-
nike u M P M , mada je jedan 
stan godišnje premalo, da bi 
riješili stambene probleme onih 
radnika koji nisu u mogočnosti 
sami riješiti svoj stambeni pro-
blem. 

Isto t ako s m a t r a m da ima po-
grešaka i u upitniku kod b o d o -
vanja radnika koji su podnosil i 
molbe za dodje lu s tana, na-
pr imjer ; nije pravi lno ako su 
dva radnika pods tanar i da je-
dan za to dobi je više bodova 
zato što je u n a j m i o lošiji stan 
i manje plača s tanar inu, od 
drugoga koji je u n a j m i o bolji 
stan i na ravno više plača s tana-
rinu. 

Ja sma t r am da svaki radnik 
mora dobiti isti b ro j bodova ako 
je pods t ana r t. j . da s t anu je 
u una jml j enom s tanu , što do 
sada nije bilo, več su se različito 
bodoval i . Mišl jenja sam da bi 
kod b o d o v a n j a radnika za do-
dje lu stana b i tno morali u t je-
cati prosjek O D i bro j djece. 

Z a t o č e IOs ind ika t a u buduče 
nastojat i da više su rad ju j c sa 
s t amb en o m komis i jom i sa 
drugim komis i jama u našem 
O O U R - u , te da se neke stvari 
isprave. 

Na našim s jednicama u više 
navrata čule su se p r imjedbe , 
da radnici iz p rodavaonica 
p remalo da ju svoje p r imjedbe 
i predloge i da nisu dovo l jno 
uključeni u rad samoupravn ih 
organa . 

Za to bi sada iskorist io pri-
liku i pozivam sve radnike a po-
sebno iz M P M n a i o š veču su-
radnju . Drago C E T O J E V I Č 

dogovarjamo ser - dogovoriti smo se 

Od leve proti desni: Janez Šmitek, Iztok Čuk, G. Erie Riess in 
drugi 

Reprezentant Grega Bencdik je v letošnji sezoni prvič vozil z na-
šimi čevlji Nagrado je prejel tudi Robert Zan 



Kako ustvarjamo 

V orodjarni novi postopki 
Po sklepih delavskega sveta 

delovne organizacije je imela 
samoupravna delovna skupina 
orodjarne sredi junija kratek 
delovni sestanek, na katerem je 
sodeloval direktor T O Z D Pro-
izvodnja in so bila izkristalizi-
rana vprašanja glede izdelave 
orodij v orodjarni. 

Izoblikovali smo naslednja 
stališča: 

— proizvodnja orodij v ne-
kovinski in kovinski orodjarni 
bo zaradi dodatnih orodij, ki 
jih nismo planirali, potekala 
v nadaljnjih mesecih tudi ob 
sobotah (2 delovni). Gre za 
predelavo orodij COSMOS; 

— vse forme za novi smu-
čarski čevelj F. M. se bo izde-
lalo doma v Alpini, tako da 
bomo prvič izdelovali dve novi 
seriji orodij za smučarske čevlje 
istočasno. 

Roki za obe seriji so seveda 
odvisni od zahtev tržišča, zato 
jih bo zelo težko doseči. Da bo 
delo tehnološko vsklajeno, bo 
na tehnoloških fazah z ozkimi 
grli potrebno delati v nadurah; 

— zaradi obsežnega plana 
izdelave orodij za smučarske 
čevlje, orodja za S U R F pod-
plat, orodja za podplat pla-

Koliko je danes novega materiala? 

ninskega čevlja, orodja za trim-
jogging čevlje, orodja za kole-
sarski čevelj, itd., bo orodjarna 
popolnoma zasedena z delom 
do pomladi 1983, zato predla-
gamo plačilo nadur, ker jih 
orodjarji ne bodo mogli izko-
ristiti. Nesmiselno pa je pustiti 
orodjarja doma, ker bo drugo 
leto lahko situacija drugačna; 

— po potrebi se bo v orod-
jarni prestavil tudi kolektivni 
dopust, razen v primerih, ko 
imajo delavci rezervirane po-
čitniške prikolice oz. planiran 
letni dopust v letovališčih Alpi-
ne; 

— novih dodatnih naročil 
za zunanje usluge orodjarna 
ne bo sprejemala, ker je dovolj 
orodij za lastne potrebe; 

— specifičnost dela v orod-
jarni nam je že sedaj nareko-
vala, da so orodjarji pri ozkih 
grlih začeli delati v turnusu 
12 ur (kopiranje) ali pa delali 
nadure pri graviranju, frezanju, 
struženju itd., zato bomo tako 
po potrebi še nadaljevali. 

Težji pogoji gospodarjenja 
so privedli marsikatero delovno 
organizacijo do tega, da orodja 
ne bodo uvažali iz zapadnega 
tržišča, zato smo tudi v orod-

jarni občutili ta pritisk, saj nas 
je nekaj tovarn čevljev prosilo, 
da bi jim izdelali orodja. Za za-
polnitev lastnih prostih kapa-
citet smo od pomladi 82 do se-
daj res izdelali nekaj serij orodij 
za TR podplate in pete, vendar 
je bila zato orodjarna 100% 
zasedena in nam dela ni manj-
kalo; nasprotno, vseh del ni-
smo mogli prevzeti. Orodja za 
Alpino so bila pravočasno iz-
delana, vendar smo si v sušnih 
obdobjih, ko še niso potrjeni 
novi artikli Alpine, pomagali 
z zunanjimi uslugami. 

Pri nas bo potrebno bolj 
plansko načrtovati nova orodja, 
da bo imela orodjarna dovolj 
dela vse leto, saj se sedaj pro-
izvodnja zaletava; enkrat ima-
mo preveč dela, drugič premalo. 

Pričakujemo, da bomo do 
I. četrtletja 1983 dobili nov 
stroj za elektroerozijsko ob-
delavo, imenovani erozinat, 
s katerim se bomo tehnološko 

oplemenitili in s tem povečali 
kapacitete orodjarne. Na tem 
stroju bomo opravljali dve po-
membni tehnološki fazi, to je 
tuširanje tesnilnih površin na 
delilnih ravninah orodij in do-
končno obdelavo — erodiranje 
najzahtevnejših oblik (prostor-
sko ukrivljene površine), ki jih 
sedaj izdelujemo ročno. 

1'udi v orodjarni težave z ma-
teriali 

Termično obdelani aluminij 
nam dobavlja IMPOL — Slo-
venska Bistrica. Čeprav ima-
mo z njimi letno pogodbo, nam 
materiale dobavljajo z zamudo. 
Nekaj orodnega jekla smo letos 
nabavili direktno iz Železarne 
Ravne, vendar so nekatere di-
menzije še vedno problema-
tične. Skupaj z nabavno službo 
bo potrebno nabavo materiala 
realizirati, drugače orodij ne bo 
mogoče pravočasno izdelati, to 
pa je trenutno naše najvažnejša 
naloga. Jože STUCIN 

Kako smo se lotili ukrepov 
Najpomembnejši sklep DS 

je bil, prilagoditi proizvodnjo 
zahodnemu izvozu. To nam je 
vodilo za planiranje proizvodnje 
in sploh sprejemanje novih na-
ročil. Mislim, da s proizvodne-
ga stališča izvršujemo prevzeto 
nalogo, pogoji za dosego tega 
cilja pa so večkrat nemogoči . 
Problematika nabave materiala 
se še samo zaostruje. 

Na zahod ni možno izvažati 
kar tako čez noč, kot si nekateri 
v naši družbi predstavljajo. Naš 
edini adut so nizke cene izdel-
kov, zaradi česar smo za Za-
hodno Evropo še zanimivi. Za 
naslednjo sezono predvidevamo 
večji izvoz lahke obutve na 
zahod, vendar pa bo eden od 
glavnih problemov, število na-
ših kupcev in s tem prav toliko 
kolekcij, kar pa zahteva ogrom-
no dela in stroškov razvojne 

službe, s tem pa majhne količi-
ne po artiklu in razdrobljena 
proizvodnja. Kaj pa pomeni ve-
liko število artiklov v proizvod-
nji, najbolj čutijo delavci sami. 

Eden od sklepov je bil tudi, 
da se dela ob sobotah, kar tudi 
izvršujemo. Ljudje so večino-
ma z razumevanjem sprejeli to 
odločitev, razen posameznikov, 
kar pa je že običajno. 

Dopusti se koristijo mini-
malno — kolikor dovoljuje 
proizvodni proces, čeprav so 
delovni pogoji v poletnem času 
zaradi vročine težji in je utru-
jenost velika. 

Glavni cilj v naslednjem ob-
dobju je obdržati proizvodnjo 
na tej ravni, to pa bo zelo težko. 

Seveda pa bo stabilizacijsko 
ravnanje v vseh službah po-
trebno. 

Marijan B O G A T A J 

Čim bolje 
porabiti material 

Z ukinitvijo proizvodnje 
PU podplatov se je T O Z D 
Plastika razdelila na orod-
jarno kovinskih in neko-
vinskih form in na odde-
lek predelave termopla-
stov. 

Ze samo ime pove, da 
v tem oddelku iz različnih 
termoplastičnih materialov 
predelujemo granulate v iz-
delke, kot so: sestavni deli 
za smučarsko obutev, pete, 
napetnike in podplutc iz 
TR gume. V primeru 
prostih kapacitet delamo 
delno tudi za kupce izven 
Alpine, ker stroji niso stro-
go namenski za čevljarsko 
industrijo. Seveda je to mož-
no le, če kupci sami pre-
skrbijo material, ki je za 
devize. Nasploh je potreb-
no vse materiale, ki jih upo-
rabljamo, uvoziti, oziroma 
plačati v devizah. 

Takih možnosti sodelo-
vanja je najbrž še več, ven-
dar nam mora biti osnovno 
vodilo najprej izdelati čim-
več za domače potrebe. 

Le-te pa so cesto dokaj ve-
like in tehnološko zahtevne. 

Tudi tehnološke težave 
se pojavljajo. Trenutno ima-
mo največ problemov z bar-
vo za TP granulate (mletjem 
in ponovno uporabo odpad-
kov; pogosto popravljamo 
orodja, tudi vzdrževalci 
imajo polne roke dela. 

Vprašanje dobave mate-
rialov namenoma omenjam 
nazadnje, ker je to osnovni 
problem naše družbe. Pre-
tiranih zastojev zaradi tega 
v zadnjih mesecih ni bilo, 
čeprav je strah pred tem, 
da se vsi bojimo, da do-
bave ne bodo tekoče. 

Res je tudi, da bomo mo-
rali v proizvodnji storiti vse, 
da se bo težko preskrbljeni 
material najbolj smotrno 
porabil. Da bo to tudi prak-
tično izvedljivo, bomo mo-
rali vsi, od prvega do zad-
njega, še -bolj zavzeto dela-
ti, ker bo dosežene rezulta-
te težko prekositi, preprosto 
zato, ker tudi do sedaj ni-
smo bili slabi! S. Kristan 



Važno je da vemo • Važno je da vemo • Važno je da vemo 

Stana Kašelj iz kadrovski* slu-
žbe 

Junija je bilo sprejet ih v de-
lovno razmer je 28 novih delav-
cev, z de lovnim razmer jem pa 
so prenehal i 4 delavci. 

Delovno razmei je v T O Z D 
Proizvodnja so nastopil i : v o b r a -
tu Goren j a vas — Ivanka Tav-
čar ; v ob ra tu Col — Dušan 
Rudolf in Emil Mikuž; v odde l -
ku montaža šal — Barica Fur-

jan, Viljem Eržen , Mat jaž 
Zabukovec , Marko Marovt , 
Miha Hrib ar in Andre ja Frelih; 
v oddelku sekalnica — Milan 
For tuna, Damjana Kržič, Dra-
go Kramperšek , Elizabeta Po-
dobnik in Mart ina Šubic; v od -
delek montaže — Bernarda 
Možina, Tomislav Demšar , 
Erika Oblak in Milica Pr imo-
žič; v oddelek vzdrževalne služ-
be sta razporejena Stanislav 
Šinkovec in Franc Oblak ; v od-
delek izdelava kovinske o r o d -
ja rne pa Mirko Burjek; v delov-
no skupnost skupnih služb, v 
skladišče so razporejeni Robert 
Rampre , Franci Alič in Ivo 
Pivk; v T O Z D Prodaja v pro-
dajalni Karlovac je nastopila 
Mii jana Kovačevič, v p r o d a -
jalni Travnik Kata Pavlovič in 
Božana Čeko, v prodaja ln i Za-
greb V pa Štefica Špiček. 

Z delovnim razmer jem so 
prenehali naslednji delavci: 
v T O Z D Proizvodnja : Stana 
Slabe izseka ln ice ; Barica Fur jan 
iz montaže šal; Marija Kobal in 
Alojz Tratnik iz obra ta Col, iz 
pr ikrojevalnice Viktori ja Oblak, 
iz šivalnice Helena Logar , iz 
predelave te rmoplas tov Silvera 
Pačelin, iz vzdrževalnih ob ra tov 
Antoni ja Tratnik . 

Reševanje stanovanjskih 
potreb naših delavcev 

Delavci bodo začeli z montažo spodnjih delov 

Letos i m a m o v skladu skupne 
porabe — stanovanjski del 
19 milij. din. Od tega m o r a m o 
ze le tno odplači lo posojil (anui-
tete), odstopit i p reko 4 milij. 
din. Tu gre za posojila za n a k u p 
s tanovanjskih enot v Zireh. 
Sredstva, ki so nam ostala na 
razpolago, je komisija za delitev 
sredstev sklada skupne porabe 
delila takole: 

Od 10 mili jonov din rezervi-
ranih za dodel i tev s tanovanjskih 
posojil , je komisi ja razdelila 
s k u p n o 9,6 milijona din, ostala 
sredstva pa je rezervirala za re-
šitev s tanovanjskega vprašan ja 
socialno ogrožene družine. 

5 mil i jonov smo vezali na 
Jugobanko s čaka lno d o b o 10 
mesecev in vezavo 16 let. Sred-
stva b o d o na razpolago marca 
1983. 

Delavski svet je sprejel tudi 
sklep o mesečni vezavi sred-
stev v višini 1 milij. za d o b o 
12 mesecev in vezavo 12 me-
secev. Sredstva b o d o na razpo-
lago v mesecu juni ju 1983. 

Komisija je rezervirala tudi 
sredstva za n a k u p s tanovanja 
na terenu. 

Letos smo se odločili za do -
delitev s tanovanjskih posojil 
p reko Jugobanke . Razlogi za 
tako odloči tev so nas lednj i : 

— Zaradi težav pri komi-
sijskih opravil ih in prevelikega 
obsega dela, in poslov Ljub-
ljanske banke , ni uspelo, da bi 
o d o b r e n e s tanovanjske kredite 
iz sredstev delovne organizaci je 
koristili v č imkra j šem času, zato 
smo se odločili za sodelovanje 
z Jugobanko Ljubl jano, k jer 
smo naleteli na razumevanje . 

— Možnost i kredi t i ranja in 
op lemeni ten ja lastnih sredstev 
za s tanovanjske po t rebe so 
p reko Jugobanke ugodnejše . 

Z a k a j s m o se odločili za ve-
zavo sredstev: Razlog je pre-
prost . Že letos je bilo kar 19 
prosilcev rešenih negat ivno za-
radi p o m a n j k a n j a sredstev. Re-

ševali s m o lahko le prosilec, ki 
b ivajo v najslabših s tanovanjskih 
razmerah in upoštevali gmo tne 
in zdravstvene razmere družin 
prosilcev. Anui te te , ki smo jih 
dolžni plačevati za naje ta sta-
novanjska posoji la, so zelo vi-
soke in tako s m o morali poiskati 
ustrezne rešitve, kako dobit i 
več sredstev za reševanje sta-
novanjskih vprašanj . 

Z vezavo sredstev d o b i m o 
po pre teku čakalne dobe mož-
nost koriščenja kredita za re-
ševanje s tanovanjskih po t reb 
naših delavcev. Pravilnik Ju-
gobanke določa , da m o r a j o vsi 
delavci, kater im se bo iz vezanih 
sredstev dodel i lo s t anovan j sko 
posoji lo, obvezno n a m e n s k o 
varčevati pri Jugobanki . 

Če je delavec sklenil p o g o d b o 
o n a m e n s k e m varčevanju pri 
Ljubljanski banki pred 1 .5 .1982 , 
mu te pogodbe ni po t r ebno 
prekinjat i , niti d o d a t n o varče-
vati pri Jugobanki , ker s m o se 
z Jugobanko dogovori l i , da 
bodo to varčevanje upoštevali . 

Vse pogodbe , sklenjene po 
1. 5. 1982 pa mora jo biti skle-
njene z Jugobanko . Delavci, 
ki ne b o d o n a m e n s k o varčevali , 
ne b o d o mogli koristiti s tano-
vanjskega posoji la , dode l jenega 
v naši delovni organizacij i . 

Delavec lahko namensko 
varčuje z enkra tn im po logom, 
oz i roma z rednimi mesečnimi 
pologi. Najkra jša doba varče-
vanja je 2 leti. Privarčevani ali 
vezani znesek mora biti t ako 
visok, da dobi občan n a j m a n j 
30 .000 .— din posojila (za dobo 
vračanja 2 leti na jmanjš i možni 
znesek 1.000.— din mesečno) . 

Pogodbo o namenskem var-
čevanju zainteresirani delavci 
lahko sklenete p reko kadrov-
ske službe, oz i roma osebno na 
Jugobanki v Ljubljani . 

Informacije lahko dobi te pri 
Hermini C a n k a r v kadrovski 
službi. 

Hermina C A N K A R 

V pokoj odhajajo 
Dolgoletnim sodelavcem Heleni Logar iz šivalnice, 

Silvi Pečelin iz oddelka termoplastov, Antoniji Tratnik iz 
vzdrževalnih služb in Viktoriji Oblak iz prikrojevalnice ob 
odhodu v pokoj želimo trdnega zdravja, dobrega počutja in 
zadovoljstva med domačimi ter lep spomin na delo v Alpini. 

(pacočilL 60 &e. 

Sodelavcem Ireni Dolinščak, Slavki Reberčnik in Ro-
manu Miklavčiču ob vstopu na novo življenjsko pot iskreno 
čestitamo in jim želimo sreče, zdravja in razumevanja v za-
konu! 

I k s ^ t r i M i t e s 
m i M D © 
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Počitniška 
praksa 

Najlepši, najtežje priča-
kovani čas, čas, o katerem 
šolajoči se človek od sep-
tembra do novega leta obu-
ja spomine, od februarja 
do junija poln upov in 
želja načrtuje in sanja — 
to je čas poletnih počitnic. 

Dijaki in š tuden t je — 
štipendist i Alpine, 57 jih je 
(brez zadnj ih letnikov in 
učencev v gospodars tvu) 
pa so dolžni opravit i v de-
lovni organizacij i še tri t ed-
ne počitniške prakse , pre-
den b o d o zares popo lnoma 
prosti . 

Prakso b o d o oprav-
ljali v dveh skupinah . 35 j ih 
je začelo z de lom 28. ju-
nija in b o d o končali 16. 
juli ja. Druga skupina št ipen-
distov bo začela z de lom 
2. avgusta in končala 21. 
avgusta . Razporejeni so po 
vseh proizvodnih obra t ih . 
V šivalnici, sekalnici in 
montaži de la jo v tu rnusu , 
ostali s amo dopo ldne . Šti-
pendisti iz Goren je vasi, 
Rovt in Gola dela jo v ob-
ratih, kjer se bodo po šo-
lanju zaposlili . 

Vsak št ipendist ima svo-
jega men to r j a . To je do -
datna obremeni tev delavca 
Alpine, ki z nasveti skrbi 
za p r imerno delo, ob reme-
nitev in varnost pri delu , 
bdi nad svojim bodoč im 
delovnim kolegom. O b 
koncu počitniške prakse 
bo vsak mentor svojega 
prakt ikanta pismeno ocenil . 
Ta ocena je sicer interne-
ga znača ja , vendar dana 
vsako leto posebej , skozi 
ves čas šolanja le predsta-
vi š tudenta v njegovih de-
lovnih sposobnost ih in 
nagnjenj ih , ki jih pri delu 
kaže. Predstavi š t ipendis to-
vo vživljanje v okolje , k je r 
bo po končanem šolanju 
s t rokovno in s a m o u p r a v n o 
deloval . 

U p a m o , da se prakt i -
kanti v delovni sredini po-
čuti jo dob ro , da bo oprav-
ljeno delo njim in delovni 
organizacij i v korist . 

Eva D O L E N C 

V J 

Metka Dolinar je na praksi v o r o d j a r n i 

Povezujmo prakso s teorijo 

Metka P E T R O V C l Č , 2. let-
nik čevljarske s troke 

Mislim, da je delo v Alpini 
precej d rugačno , kot smo spo-
znavali pri praksi v šoli. Poseb-
no se delo razlikuje po hitrosti , 
saj vemo da v tovarni gre za 
zelo zaost rene norme. 

Kljub vsemu je zelo kor is tno 
povezovati teori jo s p rakso . 
Všeč mi je tudi, da je št ipendija 
odvisna od uspeha , t ako da 
vzpodbu ja učence k večjemu pri-
zadevanju . 

Metka D O L I N A R , poklicna 
kovinarska šola 

Moj poklic bo pravzaprav 
tehnični strojni risar. Ta šola je 
v Škofji Loki. Letos sem obisko-
vala 1. letnik. Prakse v šoli še 
nismo imeli, razen 14-dnevne 
zimske prakse v delovni organi -
zaciji. Delo me veseli, saj sem 
si vedno želela poklic, k je r je 
t reba veliko risati, vem pa, da 
tehnični risar mora poznat i 
tudi kovinsko s t roko nasploh. 

Zakl juček: 
Upa jmo , da bo praksa res 

uspešna. To je na eni strani od-
visno od prakt ikantov samih , 
na drugi strani pa od organiza-
cije, ki je letos kar dobra in men-
torjev ter inš t ruktor jev , ki na j 
sk rbno uva ja jo bodoče s t rokov-
njake . N. P. 

Tako z organizaci jo prakse , 
z de lom in sode lovanjem tu v 
službi, sem kar zadovol jna in 
u p a m , da bom veliko pr ido-
bila. Sicer pa se letos namera -
vam vključiti še v d rugo prakso 
v okviru aktivnosti komisije za 
m e d n a r o d n e stike, ki pr ipravl ja 
izmenjavo prakse š tudentov iz 
različnih držav. Prav gotovo je 
tudi to za vse nas koris tno, saj 
i zmen ju j emo izkušnje z drugimi 
š tudent i , pa tudi jezikov se na-
učimo. 

Helena J E R E f e , 1. letnik go-
stinske šole na Bledu 

Za gost insko šolo sem se od-
ločila, ker imam veselje za ku-

Šolske počitnice so čas, ko med nas, redno zaposlene delav-
ce, pr idejo dijaki in š tudent je , naši š t ipendist i , da bi se sproti se-
znanili z razmerami v delovni organizacij i , v praksi spoznavali 
svojo s t roko in delovna opravila in med letom pr idobl jeno teore-
t ično znanje povezovali s prakso. Tako je kasneje laže začeti 
z rednim de lom, delovna organizacija pa ima bolj učinkovite so-
delavce, ki hitreje us tvar ja jo dohodek . 

Polona K O L E N C , š tuden tka 
l . letnika E k o n o m s k e fakul te te 

Za prakso kakšnega posebne-
ga p rograma s strani šole ni-
mam, zato de lam p o p rog ramu 
Alpine. Všeč mi je, da lahko ne-
katere informaci je , ki sem jih 
dobila v šoli pri p redmetu »uvod 
v računovods tvo« , p reve r j am 
v praksi . Ugotavl jam, da je tu 
mars ika j drugače . 

l o m i Eržen je med našimi naj-
boljšimi štipendisti 

hanje . Zaenkra t še ne morem 
ugotavljati razlike med šolo in 
razmerami v kuhinji v delovni 
organizacij i , ker še n i m a m o 
organiz i rane prakse. Tu rada 
de lam, težave v kuhinji me ne 
moti jo . 

Helena Jereb — prva praksa v kuhinj i 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 
na temo KAKO BOMO LETOS IZKORISTILI DOPUST 

R a z g o v o r a s o se u d e l e ž i l i : H i lda P I P A N in Bernarda 
Z A J C iz š i v a l n i c c , Joža P O L J A N Š E K iz pr ikro jcva ln i ce , 
Franci B O G A T A J iz s p l o š n o - o r g a n i z a c i j s k e g a sektorja in 
D u š a n Z A D R A V E C iz m o n t a ž e . 

R a z g o v o r j e vod i l N e j k o P O D O B N I K , z a p i s k e ure-
di la A n u š k a K A V Č I Č . 

L Imate občutek, da v Alpi-
ni dovolj skrbimo za širjenje 
počitniške dejavnosti delavcev 
in njihovih svojcev? Kaj se vam 
zdi dobro, kaj bi kazalo izbolj-
šati? Katere oblike letovanja še 
predlagate? 

Hilda IMPAN: G l e d e na to , 
ko l iko de lavcev oz . svojcev bi 
še že le lo le tovat i , izgleda, da j e 
le tovaln ih zmogl j ivos t i p r e m a l o . 

Mis l im, da l jud je zelo radi 
h o d i j o v U m a g , p rav t a k o pa 
j im je všeč tudi l e tovan je v pr i -
kol icah , sa j je t a k o tudi n a j c e -
ne je izkor i ščen d o p u s t . 

P r e d v s e m tiste, ki n i m a j o 
las tnega p revoza pa mot i t o , ker 
so i z m e n e o b s r e d a h in p r e d l a -
g a j o , da bi jih prestavi l i spet na 
nede l jo . Seda j je p o t r e b n o na je t i 
š o f e r j a , ki si m o r a p re sk rbe t i 
d o p u s t d v a k r a t , če pa bi bila iz-
m e n a na nede l jo , l a h k o za t o 
izkorist i p r o s t o s o b o t o in še 
nede l je . Z a t o p r e d l a g a m o , da se 
to č i m p r e j u red i . 

V e m o , da so naše kapac i t e t e 
p r e m a j h n e , g lede na želje in ve-
likost našega kolekt iva . Hkra t i 
pa u g o t a v l j a m o tudi to , da večina 
želi letovati p rav m e d ko lek t iv -
nim d o p u s t o m , sko ra j vsi pa 
izk l jučno jul i ja in avgus ta . T a k o 
je p r e d s e z o n a in p o s e z o n a tudi 
pri n a s še v e d n o n e z a s e d e n a . 
L a h k o u g o t o v i m o , da i m a m o v 
Alpini l e tovan je še kar d o b r o 
u r e j eno , v s e k a k o r pa bi bi lo p o -
t r e b n o kupi t i k a k š n o pr iko l ico , 
ki bi j o postavi l i še v kakšen 
d r u g kra j . M a r s i k d o pa si to 
v p r a š a n j e rešuje tudi s am in 
išče n a j c e n e j š e možnos t i l e tova-

nja v k a m p i r a n j u , t o re j v š o t o -
rih. 

Prav je , da š i r imo naše poč i t -
niške zmogl j ivos t i , p o u d a r i l a 
pa bi, da n i k a k o r ne še bo l j na 
račun tistih s reds tev , ki j ih d o -
b i m o za le tovan je z r e g r e s o m , 
ali d a bi delali k a k š n o s o b o t o 
za te n a m e n e . Regres j e pri 
nas v Alpini že t a k o nizek, so-
de l avke pa se n i k a k o r ne stri-
n j a j o , da bi še tega vzeli in ga 
nameni l i za š i r j en je zmogl j ivo -
sti. 

Misl im, da bi s reds tva za te 
p o t r e b e v s e k a k o r mora l i dob i t i , 
v e n d a r na nek drugi način . 

G l e d e d rug ih obl ik l e tovan j a 
pa n i m a m p o s e b n i h p r e d l o g o v ; 
l jud je n a j r a j e l e tu j e jo na m o r j u , 
z a d n j e čase pa tudi že v t op l i cah , 
k d o r pa hod i v hr ibe, v g l a v n e m 
korist i zmogl j ivos t i v p l an in -
skih kočah . 

2. Regres za dopust je ena 
izmed oblik, ki naj bi pripo-
mogla, da bi se več delavcev 
odloč i lo za letovanje in si s tem 
nabrali novih moči . Se vam zdi, 
da je regres v taki obliki kot je 
sedaj, dobro razdeljen? Pred-
lagate morda kakšne izboljšave? 

Regres je bil le tos d o b r o raz-
de l j en , v e n d a r ga je bi lo p r a v za 
vse p r e m a l o . Tega d e n a r j a j e 
res zelo ma lo in si z n j im na 
d o p u s t u ne da kdove ko l iko p o -
magat i . Misl im, da bi ga m o r a l o 
biti vsa j 4 . 0 0 0 . — din , da bi se 
že neko l iko pozna lo . 

Res je letovanje cenejše 
edino v Umagu, kjer pa tudi ne 
moremo letovati vsi, toda vemo, 

da se na d o p u s t u še d o d a t n o p re -
cej po rab i . 

Nejko Podobnik: V e m o , da 
s m o tu o m e j e n i , reso luc i ja n a m -
reč d o p u š č a le do ločen o d s t o -
tek rasti teh s reds tev in če s m o 
že p re j šn j a leta dobil i s o z r a m e r -
no ma lo , oz. imeli n izko o s n o v o , 
tudi za letos n i s m o mogli n a m e -
niti več s reds tev , kot je d o v o -
l jeno. V p r a š a n j e je s a m o , če je 
regres na tak način p rav i lno raz-
de l j en ; ali meni te , da je bila 
l ansko le tna deli tev p r i m e r n e j -
ša? 

Hilda P I P A N : Ne bi t rd i la , 
da je bil l a n s k o leto regres bo l j e 
razde l jen . Več ka tegor i j na o s e b -
ni d o h o d e k tudi ni d o b r o , ker 
so t a k o pr izadet i tudi p r i z a d e v -
nejši de lavci , ki z bo l j š im d e l o m 
več zas luž i jo , za to m e n i m , d a j e 
bil le tos regres d o b r o razde l j en . 
Letos b o m d o p u s t na m o r j u 
preživela v M e d u l i n u , k j e r b o m o 
kampi ra l i . Ker i m a m o svoj šo -
to r , b o m o šli l a h k o že m e d k o -
lekt ivnim d o p u s t o m in os ta l i , 
ko l ikor časa b o m o hotel i . L a h -
ko pa r ečem, d a j e to za n a s tudi 
na j cene j ša ob l ika l e tovan ja . 

Bernarda Z A J C : K a k o r je 
slišati od v s e p o v s o d , je res ve-
liko p o v p r a š e v a n j a za l e tovan j e 
v tovarn i šk ih zmogl j ivos t ih , ven-
d a r v e m o tudi to , da ugodi t i 
vsem ne m o r e m o , ker so z m o g -
ljivosti p r e m a j h n e za t a k o velik 
kolekt iv . Za razšir i tev p r e d l a -
g a m n a b a v o novih pr ikol ic , ki 
bi j ih namest i l i na več k ra j ih , 
za t is te , ki n i m a j o p revoza in 
bi želeli le tovat i č im bl iže , bi 
bi lo n a j b o l j e nek je v Istri, tudi 
na kakšen o t o k bi mora l i pos t a -
viti pr ikol ice , sa j j e tu p o n a v a -
di bo l j še v r eme in plaža lepša . 

Anuška K A V Č I Č : Vedet i pa 
m o r a m o , da so pr ikol ice za d e -
lovno o r g a n i z a c i j o d o k a j d r a g a 
n a l o ž b a , ke r se hi t ro iz rabi jo , 
d r a g o pa je tudi vzd rževa -
nje , names t i t ev in z i m o v a n j e . 
Čep rav pa je velika p r e d n o s t 
pr ikol ice v t em, da l jud je v nj ih 
n a j r a j e l e tu je jo , ker so bo l j svo-
b o d n i ; seveda pa jih je tudi 
m o ž n o prepe l ja t i in t a k o o s t a j a 
l e tovan je bo l j pes t ro . 

Hkra t i pa l ahko tudi ugo tav -
l j a m o , da so p r e d n o s t i , npr . 
d o m a v U m a g u , velike in na tak 
način l ahko de l avcem o m o g o -
č i m o cene j še l e tovan je , cenejš i 
pa je tak ob j ek t , ki je v n e k e m 
kra ju pos tav l j en in u re j en , tudi 
za d e l o v n o o rgan izac i jo . Ven-
d a r v d a n a š n j i h r a z m e r a h , ko 
je s reds tev za t akšne n a l o ž b e 
p r e m a l o , s k o r a j ne m o r e m o raz-
mišl jat i , da bi nek je gradi l i o b -
jekt ali s t a n o v a n j a odkup i l i , 
ipd . . . 

Bernarda Z A J C : Za o r g a n i -
zac i jo d rug ih vrst l e t ovan j a 
p r e d l a g a m topl ice . Vedet i m o -
r a m o , da je v Alpini v e d n o 
več s tare jš ih l judi , ki j im le to-
van je na m o r j u ne us t reza več, 
p rece j je tudi r evma t i čn ih bo l -
n ikov , ki bi j im toplice m n o g o 
bo l j koris t i le . Z a t o m e n i m , d a j e 
s a m o v Čatešk ih T o p l i c a h p re -
m a l o in p r e d l a g a m , da bi te 
kapac i t e te še neko l iko razširi l i . 

Franci B O G A T A J : Misl im, 
da kakšne večje izbire ne b o m o 
mogli imeti . L a h k o k u p i m o še 
prece j pr ikol ic , dovo l j j ih ne b o 
nikoli . Za vse tudi ne b o nikoli 
prav . 

Zase pa l a h k o rečem, da si 
d o p u s t , o z i r o m a l e tovan je o r g a -
niz i ram sam in se ne v k l j u č u j e m 
v l e tovan je Alpine . Pri t e m se 
o d l o č a m v okv i ru svojih m o ž -
nost i . 

I m a m tudi p rece j de la d o m a , 
r avno v p o l e t n e m času , t a k o da 
ne m o r e m iti, k a d a r bi hote l , 
p o drugi s t rani pa tudi n isem za 
l e tovan je na m o r j u p reveč za -
in te res i ran in si pr ivošč im d o -
pust ra je kje d rug je . 

Joža P O L J A N Š E K : T e ž k o 
bi p o v e d a l a še ka j novega , sa j 
je b i lo že vel iko p o v e d a n e g a . 
Misl im, da bi s lužba, ki se s t e m 
u k v a r j a , m o r a l a ugotovi t i , oz. 
izpeljat i a n k e t o in na podlag i 
želja in možnos t i pr ipravi t i raz-
pis za le tovan ja . Kaže, da b o 
letos p r o b l e m p o m a n j k a n j a 
kapac i te t na jhu j š i . Tud i meni se 
zdi l e tovan je v prikol ici n a j p r i -
m e r n e j š e , t a k o g lede sp rošče -
nosti , cen ipd. , vel iko pa j c o d -
v isno tudi v k a k š n e m k a m p u je 
pr ikol ica , ker so neka te r i o b -
jekti le skupn i ( san i ta r i j e , tuši , 
pomiva ln ik i , ipd.) . M o r d a bi 
vel ja lo k a k š n o pr iko l ico p re s t a -
viti še k a m d r u g a m . 

Z a U m a g misl im, da j e pri -
m e r n o letovišče in je p o s k r b l j e n o 
tudi za o t r o š k a igr išča, ipd . 

Z a regres vsak pravi , da ga je 
p r e m a l o . V e n d a r , če je to d o -
ločeno s p l a n o m in o p r e d e l j e n o 
v resoluci j i , n a j še t a k o govo r i -
mo, da ga je p r e m a l o , n a m p rav 
nič ne koris t i , sa j na to ne m o -
r e m o vplivati . 

Franci B O G A T A J : G l e d e 
do loč i tve regresa m e n i m , da bi 
mora l i dobi t i vsi ei lako. Od 
naše d r u ž i n e nas je vel iko za-
pos lenih v Alpini in vsak j e d o -
bil d r u g a č e n regres. Prav jc , da 
d o b i j o žene tudi na o t r o k e , os ta l i 
pa mis l im, da bi mora l i dobi t i 
e n a k o . 

Dušan Z A D R A V E C : Na 
d o p u s t v organ izac i j i Alp ine ne 
h o d i m . Ra je sem še bo l j s a m o -



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 

stojen in se od loč im za le tovanje , 
k jer in k a d a r mi v tistem t renu t -
ku ugaja . 

Mogoče ne bi bilo s labo, da 
bi, zlasti za mlade , pripravil i 
le tovanje v obliki t abo r j en j , 
kot to de la jo nekatera špor tna 
druš tva . 

Za regres menim, da je bil 
razdeljen letos kar pravično , 
seveda pa mislim, da je za s am-
ske, ki s m o od d o m a , nekol iko 
p remalo . 

Letos b o m del dopus t a iz-
koristil ka r d o m a na Š ta je r skem, 
za neka j dni bom odšel na mor -
je . Vse s k u p a j bo kar hitro mi-
nilo, sa j vemo, kako je. Dopust 
je kar v pravem času, samo hi-
t ro ga z m a n j k a . 

Vsi udeleženci pa so še meni-
li, da je na dopus tu lepo tudi 
d o m a ; mars ika j je p o t r e b n o po-
storiti in uredit i v domač i hiši 
in je odd ih že to, da ni p o t r e b n o 
z ju t ra j ob določeni uri oditi v 
tovarno . Prav d o m a se lahko 
človek naj lepše odpoč i j e in si 
prav t ako nabere novih moči. 

Nekateri se b o d o udeležili 
tudi enodnevn ih izletov, v hribe 
ali na mor je , k a m o r organizi ra 
izlete tudi osnovna organizaci ja 
s indikata v Alpini. 

Zaključek: Taki so tore j na-
črti in mnen ja nekater ih naših 
sodelavcev. Oči tno je , da se 
b o m o tudi moral i omeji t i , saj v 
pr izadevan ju za z m a n j š a n j a 
vseh oblik porabe ni izvzeto no-
b e n o področ je . 

Drugo de js tvo pa je, da o rga -
niz i rano le tovanje pomeni o h r a -
n jan je delovnih moči; tudi za to 

na človeka ne s m e m o pozabi t i . 
Kako b o m o rešili vp rašan ja , 
ki si jih seda j zas tavl jamo, je 
pravzaprav odvisno od naših 
skupnih odloči tev. Zanes l j ivo pa 
je, da je možnost i za sprost i tev 
še veliko, ki niti niso t ako zelo 
drage . 

Morda imate tudi vi kakšne 
predloge. Sporočite j ih! 

fyyiisujfe 

Ohcet v Ljubljani 
/ udi to pot ni šlo brez pihalnega orkestra Alpine. I so-

boto, 2(). junija smo Žirovci spet igrali v slavnostnem 
sprevodu od Gospodarskega razstavišča do Magistrata in 
nazaj v llalo livoli. I'povorki so sodelovale štiri godbe, ter 
mnogoštevilne folklorne skupine iz vse Jugoslavije in tujine. 

\a ljubljanskem Magistratu si je tudi letos dvanajst 
parov obljubilo zakonsko zvestobo. Poleg parov iz vsake 
naše republike in iz sosednjih držav je bil med novoporo-
čenci tudi par iz dežele vzhajajočega sonca. 

V Hali livoli smo žirovski godbeniki oblekli kuharske 
predpasnike in kape in s kuharji vkorakali v dvorano, kjer 
so bili zbrani svatje. Kapelnik nam je to pot dirigiral s ku-
harsko zajemalko. Zaigrali smo tri skladbe in prepustili 
prostor drugim nastopajočim, med njimi razni ansambli in 
folklorne skupine, med katerimi ni manjkalo naših izseljen-
cev. 

O lice t i v Ljubljani so se udeležile tudi mlade žirovske 
klekljarice. 

Z njimi je rasla Alpina 
»Že v stari Jugoslaviji 

sem bil član Čižmarske 
zadruge«, se spominja 
Franc Kavčič, in razum-
ljivo je, da sem se po vojni 
takoj po tlemobilizaciji iz 
JI.A novembra 1945, vklju-
čil v prizadevanja za ob-
novo. 

Ntljprcj smo se lotili pri-
prav za gradnjo zadružne 
stavbe, kasneje, kot je zna-
no, smo pripravili vse po-
trebno za gradnjo tovarne. 

V delavnicah smo sicer 
izdelovali najprej bo-
ka n d že«, kot na jugu pra-
vijo delavskim šilitavskim« 
čevljem. 

Če bi omenil del razvoja, 
ki sem ga doživel, lahko 
rečem, da je od prvega na-
čina dela, ko je delavec ves 
čevelj izdelal sam, bil po-
memben prehod na faz.no 
delo, potem uvajanje stroj-
nega tlela po leta / 950 in 
končno osnovanje tekoče-
ga traku nekaj let po letu 
I960. 

Zanimivo je, da vsi de-
lavci takrat niso bili za lak 
razvoj, saj so se nekateri 
celo bali, tla bodo z. uva-
janjem strojev izgubili delo«. 

litine je bil v tem časa 
Že delovodja, saj je moj-
strski izpit opravljal že 
leta 1936 ali 1937. 

Takrat je veljalo načelo, 
naj bi vsi tedanji člani Čiž-
marske zadruge opravljali 
mojstrske izpile in v Ijuh-
Ijano je bilo treba nesli ko-
žo, napravili vzorec, vse 
odrezali, prešivalka je 
gornje dele le sešila, vse 
ostalo smo kandidati mora-
li izdelati sami — / čevelj 

do konca, I pa do polo-
vice, tla se je videlo, kako je 
izdelan. 

iako mi po vojni že 
s prejšnjimi izkušnjami ni 
bilo težko delali. . .« 

Kaj hitro se je liane 
vključil mtli v družbeno-
politično življenje, liil je 
sindikalni aktivist, po letu 
1950, ko se je začelo samo-
upravljanje pa smo ga ves 
čas lahko srečevali v samo-
upravnih organih. Meti dru-
gim je bil večkrat predsed-
nik upravnega odbora, ki 
je takrat opravljal glavno 
funkcijo gospodarjenja v 
podjetju. Iako je neposred-
no preživel vse najtežje 
čase zategovanja pasu de-
lavcev Alpine, ki so s tem 
polagali temelje današnji 
sodobni proizvodnji. 

»Skoraj ni bilo računati, 
tla bi mogli kje tlobiti kaj 
pomoči, saj so nekoč v Beo-
gradu direktorju Filipiču 
kar odkrilo povedali, tla ni 
možno, tla hi kaj tlobili«, 

saj smo iz najbolj razvite-
ga okraja v državi«. . . 

Mislim, tla je bilo za 
razvoj Alpine pomembno 
tudi ustanavljanje trgovske 
mreže, ki z.agotavlja sprot-
ni dotok sredstev.« 

iako se Franc Kavčič 
spominja časov, ko je dela! 
v Alpini. Sedaj mu zvezo 
Z Alpino predstavlja l)elo-
Življenje in novoletna sre-
čanja. 

Dela pa ne več veliko, 
malo pomaga pri gradnji 
hiše, kolikor pač dopu-
ščajo leta in zdravje. 

N. I'. 

Planinsko slavje na Blegošu 
Planinsko društvo Škofja 

I.oka letos slavi svojo 75-
letnico. To obletnico je v 
nedeljo, 27. junija združilo 
s slavnostnim odprtjem po-
večane planinske koče na 
Blegošu. Kljub neugodne-
mu vremenu, megli in plo-
ham se je zbralo na Blego-
šu veliko planincev iz vseh 
društev. Med drugimi iz-
vajalci kulturnega progra-
ma je tudi žirovska pihalna 
godba poskrbela za slav-
nostno vzdušje. Škoda le, 

da je program motil dež. 
Iako je celo prostornejša 
planinska koča imela pre-
majhno streho za vse pla-
nince, ki so se zato hitreje 
vračali v dolino. 

Svetujem pa vsem, da se 
odpravite na Blegoš. Kar 
zanimivo bo; med drugim 
si v koči lahko ogledate 
sobico za pastirja in pasti-
rico. 

Upam, da boste imeli 
lepše vreme. 

Ivan R K V E N 
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Krvodajalska akcija 

Nekaj je treba delati 
Pravi jo š tuden t je in di jaki , 

ki so se za do ločen čas med po-
či tnicami zaposli l i v Alpini. 

koristiti . V tem okol ju me že 
p o z n a j o in mi ni težko. Delal 
b o m d o o k t o b r a , vmes b o m šel 
še za kak teden na m o r j e in mi-
nilo b o . . .« 

Bernarda Možina je p ravka r 
z vso silo pr ipravl ja la obu tev za 
lepl jenje na t r aku , dohi teva la 
n o r m o , ko s m o jo zmoti l i : »Le-
tos sem končala 1. letnik šole za 
ob l ikovan je , v Žireh imam so-
rodn ike , k jer s t anu jem in za do-
ločen čas sem se pač zaposl i la 
tu, da kaj zaslužim. V zače tku 
je nekol iko težko, kasne je se č lo-
vek privadi.« 

Toni Kastelcc: Na delu sem 
bil že t r ikra t ; letos n a m e r a v a m 
ostat i d o o k t o b r a , ko b o m o d -
šel v vojsko. U p a m , da b o m ka j 
zaslužil, sa j dena r rabim za le-
tovanje na mor ju , pa tudi za 
d ruge stvari. O delu s a m e m še 
ne bi mogel govori t i vel iko, saj 
sem tu šele prvi dan . N a m e r a v a m 
pa opazovat i de lo in pogoje dela 
v p ro izvodnj i , ker b o m kasne je 
š tudiral na varnostn i šoli. N. P. 

Prav tako kot so se izboljšali 
vsi pogoji dela, so se v novem 
obratu izboljšale tudi možnosti 
za delo sindikalne organizacije. 
Lažje izpolnjujemo naloge in 
spremljamo delo posamezni-
kov. Sindikalno delovanje je na 
eni strani povezano z delom 
konference sindikata v delovni 
organizaciji, in njenimi komi-
sijami, na drugi strani pa je tu 
delo v ožjem krogu, to je v 
osnovni organizaciji na Colu. 
Zlasti pri sodelovanju se do 
sedaj nismo posebno izkazali, 
saj se včasih izognemo po-
membnejših sestankov, če-

» D e n a r rab im«, pravi Ivo 
1'ivk, ki bo ok tob ra ve r j e tno o d -
šel v J L A , kasne je pa b o štu-
diral e lek t ro tehn iko . »To so 
moje na jda l j še poči tnice in jih 
bo t reba n e k a k o p a m e t n o iz-

Boljši pogoji 
tudi za sindikat na Colu 

spet uspešna 

Naša občina je med najbolj-
šimi v Sloveniji, Žirovci smo 
najboljši krvodajalci v občini. 
To vedo vsi — in tudi letos ni 
bilo drugače. Samo iz delovnih 

' organizacij se je letos za krvo-
dajalsko akcijo prijavilo 500 
kandidatov. Poglejmo, koliko 
iz posameznih delovnih orga-
nizacij: 

Alpina — 263 
Mizarsko podjetje — 35 
KG Z Sora — 24 
Osnovna šola — 4 
Remont g r a d n j e — 15 
Poliks — 50 
Ktiketa — 33 
Kladivar — 74 

Torej, v Žireh se dobro za-
vedamo, kako pomembna je kri. 

Prav gotovo k taki uspeš-
nosti pripomore tudi dobra 
organizacija. Ob tem pa seveda 
krvodajalci niso mogli zamol-

čali nekaterih pomanjkljivosti, 
ki se pojavljajo pri sami akciji. 
Kljub načrtu oddajanja krvi, se 
pojavljajo neprijetnosti, ko 
krvodajalec mora kar naprej 
spraševati, kani naj se obrne; 
vse teče zelo neosebno; ni ču-
titi nobene prave človečnosti ali 
hvaležnosti, ali vsaj prijaznosti; 
prehrana je včasih povsem hla-
dna . . . 

Na vrsti so sedaj organiza-
torji. Zakaj ne bi odpravili še 
tega? 

prav je res, da nas moti od-
daljenost in velika zapiuda časa. 
Delavci so kar precej za-
interesirani za vse oblike dela 
sindikalne organizacije, od 
najbolj zahtevnih, do raz-
vedrila. 

Zato je še potrebno, da se 
pogovorimo s člani v izvršnih 
organih sindikata, da bodo 
vestno opravljali svoje delo in 
seveda potem sporočali svoja 
mnenja sodelavcem. 

Moramo pa reči, da je ko-
lektivno delo lažje, saj s skup-
nimi močmi vse prej uredimo. 

Marjeta R U D O L F - S krvodajalske akcije 

Pred odvzemom krvi je treba kri še pregledati 
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Srečanje borcev in aktivistov Gorenjske na Mežaklji 
Na Mežaklji pri Jesenicah je 

bilo v nedel jo , 6. juni ja 1982 
že t radic ionalno XIV. s rečanje 
borcev in aktivistov Goren j ske . 

Kakor potočki , ki napre j na-
pa ja jo reke in veletoke, t ako so 
se lo prvo jun i j sko nedel jo za-
čeli zbirati bivši borci in akti-
visti na svoje š t i r inajs to tova-
rniško srečanje na Mežaklj i . 

Iz Žirov, od koder je ta dan 
odpel jal poseben avtobus , se je 
odpel ja lo 15 udeležencev; do 
Poljan je bil av tobus poln. V 
Škofji Loki sta se priključila 

še avtobusa iz Selške dol ine 
in Loke. 

Na Mežaklji se je ta dan 
zbralo kakih 4.000 nekdanj ih 
borcev in aktivistov Goren j ske . 
Med častnimi gosti je bil tudi 
Franc Lcskošek-Luka . 

Ob 11. uri se je v svečanem 
razpoloženju , ob mor ju pra-
porov, začel pester kulturni 
p rogram, ki ga je pr ipravi lo 
Kul turno umetniško druš tvo 
Tone Čufar z Jesenic in pi-
halni o rkes te r jeseniških žele-
zarjev. Slavnostni govornik 

Slovenski oktet je spet 
navdušil 

Koncert Slovenskega okteta, 
ob sodelovanju orglarskega 
mojstra Huberta lierganta, je 
v soboto, /9 . juniju 19X2 v žup-
nijski cerkvi v Žireli navdušil 
številne poslušalce s prefinjeno 
izvedbo umetniških del rene-
sanse, spiritualov in pravoslav-
ne liturgije. Sozvočje vrhun-
skega petja Slovenskega okteta, 
Z glasovi orgel, ki so doneli iz-
pod prstov virtuoza Huberta 
lierganta, je dalo celotni prire-
ditvi svojstven čar. Seveda pa je 
tudi izredno akustično okolje, 
kjer so nastopili mojstri glasbe 
pripomoglo, tla se nam je ta 
glasbeni večer še bolj vtisnil v 
spomin. 

Menim, da ni potrebno po-
sebej poudarjati, da jc Sloven-
ski oktet eden redkih jugoslo-
vanskih ansamblov, ki je tako 
dovršen, tla je sposoben izvajali 
najzahtevnejše pesmi, ki od 
pevca zahtevajo izredno glasbe-
no znanje, hkrati pa tudi najvišjo 
glasovno kakovost in tudi fizič-
no vzdržljivost. I 'svoj izredno 
bogat repertoar je Slovenski 
oktet letos uvrstil povsem svoje-
vrsten program — skladbe, za 
katere lahko rečemo, (la so pravi 
biseri vokalnih skladb, lo so 
skladbe, ki so nastale od 13. do 
konca 16. stoletja. So izključno 
nabožne vsebine in so pete v la-
tinščini. Spiritual, ali kot ga 
imenujemo, črnska duhovna 
pesem, je ljudska duhovna pe-
sem severnoameriških kristja-
nov z besedili iz psalmov in sta 
rega testamenta. Sam izraz je 
nastal s skrajšanjem besede spi-
ritual song (duhovna pesem), 
s katero so v Ameriki prvotno 
(v 17. stoletju) označevali du-
hovne pesmi na biblijska bese-
dila. Pojejo se v angleščini. 

Pesmi pravoslavne liturgije 

so nam po vsej verjetnosti bolj 
tuje, kot pesmi renesanse, clasi-
ravno jim je glede na bogastvo 
njihove metodike in čudovite 
harmonije, vredno prisluhniti 
in se vanje poglobiti. 

Slovenski oktet je za izvedbo 
tega zahtevnega programa res 
našel ustrezno okolje, hkrati pa 
tudi primerno instrumentalno 
spremljavo. Zahvaljujoč našim 
prednikom, ki so poskrbeli, da 
imamo v kraju tudi dovolj ka-
kovostne orgle — delo mojstra 
Ivana Milavca, z dvema manua-
loma, 42. pojočimi in večimi 
kombinacijskimi registri, so za-
htevne orgelske skladbe zable-
stele v vsem svojem umetni-
škem sijaju. 

Kljub temu, tla iz mursikake-
ga stališča koncert kot celoto 
ocenjujemo v glavnem le z naj-
višjimi ocenami, je bilo v celot-
nem programu močno opazno, 
da so skladbe, ki so bile pete a 
capella v prezbiteriju, napra-
vile na publiko globlji vtis, ker 
je bila muzikalnosi pevcev 
izrazitejša. Skladbe z orgelsko 
spremljavo pa so kljub veliki 
glasovni obsežnosti pevcev, vsaj 
kar zadeva vokaliste, na neka-
terih mestih seveda neizrazite, 
težko je namreč le osmim 

pevcem enačiti se z zvočno 
zmogljivostjo, ki jo zmore in-
štrument, kot so orgle. 

Prijetno in nepozabno kultur-
no doživetje, so izvajalci skle-
nili s pesmijo Antona Foer-
sterja Večerni ave in rusko 
narodno v priredbi Za rov a Ve-
černi zvon in pri poslušalcih 
vzbudili burno odobravanje. 
Kes, glasbenega učitka, ki smo 
ga bili Žirovci deležni tega ve-
čera, se bomo spominjali še 
dolgo. 

Anton Ž A K lil. J 

Bogdan Osolnik je poudar i l : 
»Pomen srečanja nekdanj ih 
borcev in aktivistov Goren j ske 
v razvoju brats tva in enotnost i 
jugoslovanskih narodov in pri-
dobi tev l judske revolucije, 
pr ibor jen ih v krvi in t rp l jenju 
vseh naših narodov , je izreden. 
Prav Goren j ska« , je poudar i l , 
»je bilo tisto na jbol j krvavo in 
kru to prizorišče, kjer so za-
radi izdajstev in na jbol j krutega 
sovražnikovega te ror ja , padali 
najboljši l judje in organiza-
torji naše l judske revolucije. 
Na tem predelu naše domovine , 
ki je bil tudi najbližji srcu nem-
škega ra jha, je o k u p a t o r naj -
bolj besnel. Toda nacisti niso 
mogli zatreti l judskega o d p o r a , 
zato so preimenovali to ob -
močje iz Siidkarnten v Oberkre -
in, da bi zmanjšal i pomen upo-
ra. Pridobitve l judske revoluci-
je, za katere so žrtvovali življe-
nje naši najbol jš i sinovi in hčere, 
m o r a m o še napre j razvijati in 
ne smemo dopust i t i , da bi se 
razrasla bi rokraci ja ali na-
sprotniki socializma. 

Zirovski praporščak je pre-
vzel p r apo r Gorenjsk ih bor -
cev in aktivistov N O V , ki ga bo 
čuval d o XV. zbora , ki bo pri-
hodnje leto v Žireh, na Ledi-
nici. 

Ivan R K V K N 

Natečaj 

9. Opale 
10. Osojnica 
11. Podklanec 
12. Račeva 
13. Ravne pri Žireh 
14. Selo 
15. Sovra 
16. Zabrežnik 
17. Žirovski vrh 

KU Goren ja vas: 
18. Javorjev Dol 

Občina Idri ja: 
19. Črna 
20. Dole 
21. Goren j i Vrsnik 
22. Govejek 
23. Idršek 
24. Korita 
25. Ledine 
26 . Le d in s ke Krnice 
27. Pečnik 
28. Potok 
29. Spodnj i Vrsnik 
30. Zavra tec 
31 . Žirovnica 

Občina Logatec: 
32 . I lie više 
33. Il lcvni vrh 
34. Lavrovee 
35. Vrh nad Rovtami 

Uredniš tvo časopisa Ži-
rovski občasnik ( Ž O ) vabi vse 
k ra jane ter druge posameznike 
in druš tva , ki se ama te r sko ali 
profes ionalno ukvar ja jo s fo-
tograf i jo , da se odzove jo na 
naslednj i 

N A T E Č A J : 

V peti številki ŽO, ki bo izšla 
ob koncu tega leta, žel imo v 
rubriki » D o m o z n a n s t v o « fo-
tografsko predstaviti naselja 
v okolici Ži rov. Gre za vasi in 
zaselke, ki spada jo v Krajevno 
skupnost Žiri ali pa so kda j 
prej v zgodovini sodila k Ž i rem. 
Izvzeta so naselja Dobračeva , 
Nova vas, Stara vas in Žiri , ki so 
po novem nasel ja z uličnim si-
s t emom Žiri. Vseh motivov 
je tako 35. 

KS Žiri : 
1. Brekovice 
2. Breznica 
3. Goropeke 
4. Izgorje 
5. Jarčja dolina 
6. Koprivnik (del) 
7. Lcdinica 
8. Mrzli vrh 

Pot rebna sta 2 črnobcla 
posnetka vsakega motiva: prvi 
na j predstavlja p a n o r a m o na-
selja, drugi pa detaj l iz njega po 
avtorjevi lastni izbiri; prvi na j 
bo vodoravnega fo rma ta v iz-
meri 13 x 18 cm, drugi pa vo-
doravnega ali pokončnega for-
mata v enaki izmeri. 

Rok za o d d a j o fo tograf i j je 
15. sep tember 1982. Za ob javo 
jih bo na to izbrala posebna ko-
misija, sestavljena iz dveh članov 
uredništva in enega prizna-
nega mojst ra fotograf i je . Nagrad 
ni. 

Podrobne jše informaci je 
da je jo člani uredništva Žirov-
skega občasnika . 
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Povodenj 
Že naši predniki , ki so po-

selili ob rob ja žirovske kotli-
ne, so se bali mogočnega Vo-
dovnika , ki je gospodoval vo-
dov jem neba in zemlje. Niso 
se upali v s a m o ravnino, sa j je 
Vodovnik ob svojih deževnih 
navalih ogrožal človeška biva-
lišča in n jegovo imet je , kar 
je s svojim u m o m in rokami 
pridobil za svoj življenjski ob -
stoj. Rušil je bregove, odnašal 
rodovi tno prst , ruval drevesa 
in g rmovje , ter nanašal k a m e n j e 
in b la to na ravnico. 

Dve taki katas t rofalni 
povodnj i iz polpretekle dobe 
sta bili leta 1925 in leta 1926. 
Od prejšnj ih pa žal ni niti ustrez-
nih pisanih ali ustnih poda t -
kov, ker so bili vmes tudi veliki 
požar i , in so morebi tni zapisi 
zgoreli. O b sprostitvi deževnih 
ob lakov v letih 1925 in 1926 
nad po lhogra j sk im, žirovskim 
in rovtarskim hr ibov jem, je 

s kamen jem in p r o d o m in k m e -
tijstvo se celih dvajset let ni 
opomoglo . Obakra t je odnes lo 
tudi jez s h id rocen t ra lo na Fu-
žinah, ki so jo zgradili napredni 
žirovski l judje in je pomeni la 
velik korak k razvoju žirovske-
ga gospodars tva . Dvakra tno 
rušenje jezu in elektr ične cen-
trale je bila takrat tudi na jhu j ša 
katas t rofa za žirovsko gospo-
dars tvo. Žirovce, ki so obakra t 
s svojim deležem in j ams tvom 
zgradili jez s cent ra lo , je po-
stavilo na rob p ropada in ubo-
štva. Za las je manjka lo , da niso 
vsi kmet je , ki so sodelovali pri 
gradnj i tega energetskega ob-
jekta , prišli na boben , da o 
čezmernem izsekovanju gozdov 
in razprodaj i imetja raje molči-
mo. Rešila jih je šele zemlj iška 
zaščita nekaj let pozneje , ki je 
bila namen jena predvsem zašči-
ti srbskih kmetov, ki so zašli 
v b rezupen gospodarsk i po loža j 
v tedanj i kraljevini Jugoslaviji . 

d o b e s e d n o zalilo ž i rovsko do-
lino. Zemeljski plazovi s poboči j 
so drseli v dol ino in struge vod-
nih tokov, spo toma pa je vodna 
stihija odnaša la tudi človeška 
bivališča z živino in o p r e m o 
vred, tudi mars ika te ro člo-
veško življenje je u toni lo v kal-
nih valovih. Hudourn ik i so od-
našali cele nižje gozdne površi-
ne in g rmovje , skra tka vse, kar 
so dosegli. Tako je voda takra t 
odnesla vse mostove do Škofje 
Loke in nešteto človeških bi-
vališč, uničila ceste in p o t i . . . 
Celo ž i rovsko dol ino je zasulo 

Ži rovsko gospodars tvo se je 
po tej hudi katastrofi šele po 
osvobodi tv i , v novi Jugoslaviji 
začelo spet razvijati. Tako se 
ni čudit i , da so si vsi načr to-
valci in urbanist i , ki so bili 
dolžni razmišljati o razvoju 
Žirov pulili lase. Toda nihče 
ni dovol j računal v marlj ivost 
žirovskega človeka, ki se je 
opomogel po obeh vojnah in 
katas t rofalnih poplavah . Ljudje 
so z mukami čistili in ureje-
vali r azde jan je , ki so ga povzro-
čili Rakulk, Plastuhova in Mel-
cova grapa , katere so s p o m o č j o 

države uredili že v stari Jugo-
slaviji. Uredili so strugi Sore 
in Račeve skozi naselje. Med-
tem ko s truga Račeve obv lada 
svoje vodovje tudi ob nalivih, 
struga Sore ob najvišjih vodnih 
u jmah spre jme k o m a j t re t j ino 
vodne mase, os ta lo pa se razlije 
čez bregove in poplavlja na-
selje. P las tuhovo in Melcovo 
grapo, ki sta imeli na jveč jo ru-
šilno moč, so ukrotili z be ton-
skimi in lesenimi p regradami . 
Lesene pregrade so d o danes 
že s t rohnele , nekatere so nado-
mestili z betonskimi. Rakulk, 
ki je poplavl jal in močviril 
osrednj i del žirovske ravnine, 
so po osvobodi tvi še regulirali 
tudi v spodn jem delu. Priprave 
za učinkovi to ureditev poplav-
nega območ ja reke Sore, ki za-
j ema nekaj sto hektarov in ne-
kajkra t le tno ogroža tudi glavne 
p rometne poti, pa se vlečejo že 
dolga deset le t ja , zemlj išča, ki 
bi bila p r imerna za učinkovi to 
s t ro jno kmet i j sko obde lavo , 
ne more jo služiti za pr idobi -
vanje h rane in živinske krme. 

Po hudi poplavi pred dva j -
setimi leti, ko smo morali re-
ševati d ružbeno in zasebno 
imetje , so se letos v soboto , 
12. juni ja po neka jdnevnem 
deževju proti večeru začeli zbi-
rati težki, temni kopasti oblaki 
na južni strani žirovske doline. 
Proti Rovtam in Zavratcu se je 
čedal je hu je in pogosteje bliska-
lo in zamolklo grmelo. Dva 
različna zračna tokova sta vrt in-
čila in zadrževala goste o b -
lake nad razvodjem Ljubl janice, 
Pol janske Sore in Idrijce in 
niso obetal i nič dobrega . Pre-
bivalci Polhograjskega hr ibov-
ja, Rovt, Zavra tca in dal je pre-
ko Godoviča , Črnega vrha in 
Zadloga nad Idrijo so s s t r ahom 
pričakovali , ka j bo. In res, že 
po enajst i uri zvečer se je za-
čela usipati sodra in močni 
deževni nalivi so zajeli vse ob-
močje. Drevesa niso prenesla 
toliko vode in mars ika tero se 
je zrušilo. N e n a d o m a je bila 
voda povsod. Kraški tereni med 
Zad logom, Zavra tcem ter dal je 
proti Polhovem Gradcu , kjer 
so številne vrtače in zapr te 
kraške dol ine, so bile v hipu 
o g r o m n a več metrov g loboka 
jezera . Kjer pa je voda l ahko 
n e m o t c n o o d t e k a l a . j e v t r enu tku 
spremeni la struge dotlej po-
hlevnih po točkov v narasle 
reke. Mirni s tudenčki s poboči j 
pa so narasli v potoke . Struge 
Gradašč ice , Horjulščice, Pod-
lipščice, Račeve, Sore in Idrij-
ce so se v svojem gorn jem toku 
spremeni le v silovite veletoke, 
kakor bi n e n a d o m a popust i l 
og romen jez. Ta nenadna vodna 
u jma je odnaša la s seboj 

vse, kar je dosegla. Rušila je 
bregove in drevje , odnaša la 
drva, hlode, deske in t r amovje , 
podirala mostove in odnaša la 
av tomobi le , g radbeni material , 

kmeti jske naprave in s troje , 
poplavila nasel ja , zalila kleti 
in s t anovan ja . Nekatera naselja 
so bila celih deset ur od rezana 
od sveta. 

Narasli reki Račeva in Sora 
sta odnesli kar osem v g lavnem 
lesenih mostov , poškodovan i 
pa so bili tudi novi betonski 
mostovi. K sreči so to pot hudo-
urniške grape izpod Žirovskega 
vrha kolikor toliko prizanesle 
žirovski dolini, d rugače bi se 
ponovila t ragedi ja iz leta 1926. 
Tako to pot slovenskim časo-
pisom ni bilo t reba napisat i , 
da Žirov ni več, kot so to na-
pravili 1926. leta. 

Po splošnih ocenah je na-
pravila povoden j čez 50 mili-
jonov škode, da o drugi škodi , 
ki j o ne bo nihče priznal in za-
pisal, niti ne govor imo, sa j vsak 
prebivalec naše kra jevne skup-
nosti poskuša sam odpravi t i 
škodo v svojem okol ju , ne da 
bi to j avno razglašal. Oči tno je, 
da terja ureditev struge Sore 
in Račeve č impre j šno rešitev, 
da pa pri tem ne s m e m o zane-
marja t i drugih pr i tokov, saj , če 
so to pot prizanesli Rakulk, 
Plastuhova grapa , Melcova in 
Snopkova grapa , b o d o morda 
drugič pokaza le svojo moč. 

Ivan R F V E N 

f Ulice ^ 
tudi v praksi 
Pred pribl ižno pol leta 

s m o vas že obvest i l i , da je 
Obč inska skupšč ina Škofja 
Loka skleni la uvesti v Ži-
reh ulični s i s tem. Letos d o 
novega leta m o r a m o ta 
sk lep izvesti tudi v praksi. 
G e o d e t s k a uprava je pri-
pravila že vse potrebno in 
še ta m e s e c b o d o vsa go-
spodinjstva , oz . lastniki 
hiš, dobi l i o d l o č b o , na 
podlagi katere boste dvig-
nili h išno š tev i lko in jo 
pritrdili. 

Pri t em bodi te pozorni 
na navod i lo , ki bo pri lože-
n o o d l o č b i . 

Torej po do lg ih letih 
b o m o vendarle v Žireh 
imel i bolj urejeno nasel je , 
za kar velja priznanje turi-
s t i čnemu društvu, ki je 
akcijo zače lo . 
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Škoda deloma ovredootena 
Takoj po poplavah se je na izredni seji sestal izvršni 

svet SO Škofja Loka. Imenoval je posebno komisijo, ki je 
pregledala poškodovane komunalne in druge objekte, mo-
stove, poti, zemljiške površine. 

Ugotovila je, da je samo na mostovih in poteh škode za 
okoli 14 milijonov, na kmetijskih površinah pa za 10 mili-
jonov dinarjev. V to pa ni všteta škoda, ki je nastala na vo-
dovodenem omrežju in pa škoda, ki so jo utrpeli posamez-
niki. 

ludi Žirovci smo sami hitro poprijeli za delo. Krajani 
so se hitro dogovarjali in z lastnimi silami poskušali obno-
viti, kar so lahko sami. Pri tem velja omeniti organizacijo 
ZSMS iz Alpine, ki je ponudila pomoč vsem posameznikom 
ali skupinam na krajevni skupnosti. Žal, zataknilo se je pri 
organizaciji akcij, saj ne svet krajevne skupnosti, ne krajevna 
konferenca SZDL, ne kmetijska zadruga, niso dovolj ko-
ordinirale akcij. Tako je organizacija bolj v rokah posamez-
nikov in skupin občanov. 

Na zadnji fotografiji so nekateri trubači že razpoznani. Poleg Leandra Mlinarja, ki sedi, 
jc na levi strani zadaj Franc Peternelj (Kovačev), v sredini pa Jožek Katretn z Vrha. 
Takole so znali telovaditi nekdaj. Vprašanje za vas: Kdaj se je to dogajalo in kdo so telo-

V ^ v a d c i na sliki. 

»DELO-ŽIVLJENJE« je 
glasilo ALPINE, tovar-
ne obutve Žiri, Stara vas 
23, n. sol. o., ki ima v 
svoji sestavi: TOZD Pro-
izvodnjo, TOZD Prodajo 
in Delovno skupnost 
skupnih služb. — Ureja 
ga uredniški odbor: Ani-
ca Govekar, Rado Kav-
čič, Anton Eniko, Sreč-
ko Erznožnik, Ivan Re-
ven, Mišo Čeplak, Anu-
ška Kavčič — tehnični 
urednik, Nejko Podob-
nik glavni in odgovorni 
urednik. — Izhaja me-
sečno, naklada 2000 iz-
vodov. Fotografije: Bri-
gita GroAelj. Tisk TK 
Gorenjski tisk, Kranj 

Resda je tokra t šlo predvsem 
za t ekmovan je tistih kolesar-
jev, ki so nekol iko bolje o p r e m -
ljeni, saj je Smučarski klub 
Alpina — tekaška sekcija, o rga-
niziral 5. juni ja t ekmovan je na 
k ronome te r na relaciji Ž i r i— 
Račeva. 

Kdo bi si mislil, da je v Žireh 
sploh toliko kolesar jev z dir-
kalnimi kolesi in kdo vse se 
s ko lesa i j en jem ukvar ja . Med 
nas topajoč imi so bili t ako učen-
ci osnovne šole, kot 50-letniki. 

Rezultati: 
Med pionirj i je zmagal To-

maž Pišljar s časom 10 min. in 
36 sck., drugi je bil Matej Ob-
lak iz Goren je vasi in tretji 
Pr imož Kopač iz Žirov. 

Med starejšimi pionir j i pa je 
zmagal Zd ravko Božnar , Sava 
Kranj , s ča som 9 min. 53 sek., 
drugi je bil Mat jaž Šifrar iz Go-
renje vasi in tretji Peter Cankar 
iz Zirovskega vrha s časom 
10. min in 17 sek. 

Med člani pa jc bil prvi Mi-
lan Frelih »Jakob Štucin« s ča-
som 8 min. 28 sek., pred Ja-
nezom Udovičem iz istega kluba 

ludi Adolf Križnar 
se je preizkusil 

in Lojzetom Oblakom iz Alpine, 
ki je progo prevozil v 8 minutah 
in 35 sekundah . 

Organiza tor je velja za priza-
devanje pohvali t i , p r ed l agamo 
pa, da bi drugič organiziral i 
t ekmovan je tudi za kolesar je , 
ki n ima jo dirkalnih koles ali pa 
mogoče množ ično kolesar jenje 
z izletom. N. P. 

Za mrliško vežico 
so darovali 

Ob smrti Milan Poljanška 
so darovali 200 din: 

Viktor Štajer, Jože Poljanšck, 
Rado Poljanšek, Alojz Poljan-
šek, Franc Naglič, Janez Kav-

NE 
POZABIMO 

čič, Pavel Kavčič, Bogomir 
Cokan, Jože Padovec 

Odbor Zveze borcev 1.100.— 
dinarjev, namesto venca — 
članici Marjani Pivk iz Rače-
ve 20. 

Antonija Disič — 1.000.— 
dinarjev, ob smrti mame Fran-
čiške Kavčič 

Ivanka Blažič, 1 .000.— di-
narjev, namesto cvetja ob smrti 
Marije llribernik 

Desa Rupert — 1. 0 0 0 . — 
dinarjev, namesto venca ob 
smrti Marije llribernik 

Trimsko kolesarjenje 


